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مزارع محلی شهر تهران در مســیر توسعه هستند. 
پس از نتایج مثبت مزرعه هــای کوچک خانوادگی 
برای کشــت ســبزیجات و صیفی جات، حالا چند 
وقتی اســت که نوبت به پرورش گیاهان دارویی در 
چند سایت تخصصی رسیده؛ سایت هایی که از سوی 
شــهرداری هاي چند منطقه تهران احداث شده اند. 
در این میان، شــهرداری منطقه9 پیشگام شده و با 
ابتکاری خلاقانه به طرحی که ســال ها قرار بود اجرا 
شود، رنگ واقعیت زده تا در باغچه های مرکز تحقیقات 
آموزش و مشاوره فضای ســبز فتح و بوستان مادر و 
کودک جورجانی، در کنــار گونه های درختی مانند 
اکالیپتوس، زیتون و ســنجد، گیاهان دیگری مثل 
عناب، برگ بــو، به لیمو، اســطوخودوس، رزماری، 

بومادران و گل محمدی هم اضافه شود.
به گزارش همشهری، گیاهان دارویی علاوه بر مصارف 
درمانی، آرایشی و بهداشتی، یکی از گزینه هاي مقابله 
با تنش های آبی محسوب می شوند. بر اساس تحقیقات 
انجام شده در پردیس کشاورزی منابع طبیعی دانشگاه 
تهران، تعداد زیادی از گیاهــان دارویی مانند مرزه 
)بهبود دستگاه گوارش( در برابر کم آبی مقاوم هستند 
و این روزها که کشــور با بحران کم آبی مواجه است 
می توانند بهترین گزینه برای توســعه فضای ســبز 
شهری باشند. شهرداری تهران هم باتوجه به همین 
موضوع راه اندازی سایت گیاهان دارویی را در دستور 
کار قرار داده است و در راستای همین رویکرد، باغچه 
گیاهان دارویی منطقه9 به بهره برداری رسید. بیش 
از 30گونه گیاه دارویی )بابونه، آویشن، بادرنجبویه، 
شوید، سنبل الطیب، برگ بو، ســیر، بومادران، فلفل 
قرمز، گل ساعتی و همیشه بهار، مریم گلی، نعنا فلفلی، 
زیره سبز، رازیانه و...( وجود دارند که با آب وهوای کشور 
سازگار هستند و باتوجه به شرایط اقلیمی در شهرها و 
استان های مختلف کشت می شوند. این گیاهان در 
ادوار گذشــته به دلیل خواص دارویی و غذایی مورد 
توجه بودند؛ اما در شــرایط کنونی، علاوه بر خواص 
عنوان شده، اثرگذاری آنها در کاهش تنش های آبی 
سبب شده مورد اقبال قرار گیرند؛ موضوعی که امیر 
تاجری، معاون خدمات شــهری شهرداری منطقه9 
هم آن را تأیید و عنوان کرد که کشت گیاهان دارویی 
می تواند بهترین راهکار و گزینه برای توسعه فضای 
ســبز و مدیریت بحران کم آبی باشد. به هرحال باید 

پذیرفت پایتخت به دلیل کاهش بارندگی  در سال های 
اخیر با بحران کم آبی روبه روست و برای مقابله با آن 

نیاز است که تدابیری اندیشیده شود.

کاشتگیاهانمقاومدربرابرکمآبی
حذف چمن از فضای سبز شهری نخستین گامی بود 
که شهرداری تهران در راســتای مقابله با تنش آبی 
برداشــت. به  جای این گونه گیاهی، کاشت درختان 
چنار، زبان گنجشــک، اقاقیا، بید و... در دستور کار 
مدیریت شهری مناطق قرار گرفت. در گام های بعدی 
کارهایی چون تصفیه پساب ها و جمع آوری آب های 
سطحی، مدیریت برداشت از سفره های زیرزمینی، 
استفاده از شــیوه آبیاری قطره ای و... برای مقابله با 
بحران بی آبی در دســتور کار مدیریت شــهری قرار 

گرفت.

یکتیروچندنشان
حفظ، صیانت و توســعه فضای ســبز، وظیفه ذاتی 
شهرداری تهران است. مســئولیت ابتدایی )حفظ و 
صیانت( از طریق ایجاد تغییر در انتخاب نوع گیاهان و 
روش های آبیاری انجام می شود؛ اما در راستای عمل 
به مسئولیت دوم )توسعه فضای سبز( رویکرد جدیدی 
پیش بینی  شده است. در ادوار گذشته این کار )توسعه 
فضای سبز( از طریق احداث بوستان و تملک باغات و 
تبدیل آنها به فضاهای عمومی شهر، انجام می شد که 
باز هم همچنان ادامه دارد؛ اما در کنار آن، راه اندازی 
ســایت گیاهان دارویی هم پیش بینی شــده است. 
راه اندازی این سایت به مثابه یک تیر و چند نشان است 
که توسعه فضای سبز، مقابله با تنش کم آبی، آشنایی 
شــهروندان با خواص گیاهان دارویی، عصاره گیاهی 

برای تولید آفت کش و... از اهداف آن هستند.

مزرعهگیاهانشفابخش
اواســط ســال بود که از ســایت گیاهان دارویی در 
منطقه20 بهره برداری و پس از چند ماه خبر افتتاح 
مزرعه گیاهان دارویی در بوستان جورجانی )مادر و 
کودک( منطقه9 رسانه ای شد. همجواری این سایت 
250متری با کلینیک تحقیقاتی فتح، آن را از سایر 

مزارع گیاهان دارویی متمایز می کند. 
بیش از 10گونه گیاه دارویی ماننــد برگ بو، عناب، 
به لیمو، اســطوخودوس، رزماری، بومــادران، گل 
محمدی و... در قالب درخت و درختچه در آن کاشته 
شــده که به  گفته معاون خدمات شهری شهرداری 
منطقه9 و کارشناسان فضای سبز، گیاهان این سایت 
مصارف خوراکی، درمانی و التیام بخش و آرایشــی و 
بهداشتی دارند. مدیریت شــهری قصد دارد تا پایان 
سال با توسعه این سایت وســعت آن را به 500متر 

برساند.

عصارهگیریدرمرکزتحقیقاتی
از گیاهان دارویی ســایت منطقه9 علاوه بر مصارف 
خوراکی و درمانی، برای تهیه آفت کش هم استفاده 
می شــود؛ به طور مثــال گزنه بهتریــن نمونه گیاه 
دارویی اســت که با عصاره گیری در مرکز تحقیقاتی 
و آزمایشــگاهی فتح، از آن، آفت کش تهیه مي شود 
و به گفته تاجری در دفع آفت گیاهان و فضای ســبز 

منطقه مورد استفاده قرار می گیرد.

پرورش دارو در مزارع محلی شهر
شهرداری تهران سایت های کشت و برداشت گیاهان دارویی را در محله های مختلف احداث می کند

زینبزینالزادهگزارش
روزنامه نگار

پاسخیبراینیمقرنانتظار
از کوچه و پس کوچه های فرســوده شهر 
عبــور می کنیم و بــه محــلات جنوبی 
شهر می رســیم؛ جایی که ســیمان، آجر 
و ســنگ های صبور درهم تنیــده دیوار 
در انتظار هســتند؛ گویی سال هاســت همچون ساکنان شان 
منتظرند تا نونواری را در بطن خود ببینند؛ به جای فرسودگی 
و ساختمان های کج ومعوج، قدری سبزینگی درختان و طراوت 
ببینند؛ محله ای که داش مشــتی ها و لوطی هــاي دیروزش، 
امروز به سن سالمندی رســیده اند و گرد پیری روی صورت و 
موهایشان نشســته، جایی را می طلبند که ایام فراغت خود را 
در کنار قدیمی های هم محلی شان سپری کنند. آری از جوادیه 
سخن می گوییم و انتظار توجهی درخور که مطالبه دیرین یکایک 
آنهاست... . قدیمی ترها بهتر می دانند روزی روزگاری جایی در 
پایین شهر محله ای بود پر از بروبیا که برای تمام مردم تهران آشنا 

بود؛ جایی برای خرید و ذبح قربانی و نذرها. 
روزی همان حوالی کشتارگاه که محل فروش دام و گوسفند بود 
و ارمغانش برای ساکنان این محل، بوی نامطبوع حاصل از کشتار 
دام ها و بوی پوست های دباغی شده و... که دیگر تاب وتوان تحمل 
را از شــهروندان جوادیه گرفته بود. دوره ای شد که شهرداری، 
کشــتارگاه تهران را منتقل و فضای حاصــل از آن را تبدیل به 
بوستان و فرهنگســرای بهمن کرد تا علاوه بر رفع بوی تعفن، 
مردم جوادیه را با هوای ســالم و فضای فرهنگی مناسب آشتی 
دهد؛ اما خطوط بی رحم بزرگراهی که در همان دوره از مرز این 
محله گذشت، ساکنان محله جوادیه را از داشتن حق و حقوقشان 
محروم کرد. نوبت دوره ای دیگر از مدیریت شــهری شــد و باز 
طرحی جدید در توسعه فضای سبز جنوب تهران به اجرا درآمد 
و شهروندان جوادیه باز خوشحال شدند که کنارشان پارکی به 
بزرگی بوستان ولایت ساخته شده، اما باز هم سناریوی ساخت 
بزرگراه جدید، این خواسته دیرینه محله جوادیه را برای دومین 
بار به بن بست رساند. چندی بعدتر هم برای جوادیه پل ساختند 
و این حلقه بن بست باز هم تنگ تر شد. مطالبه مردم جوادیه به 

قوت خود باقی ماند و سنوات انتظار به نیم قرن رسید.
حال در دوره مدیریت شهری ششم، پاسخی در  شأن این محله 
با بیش از 50 هزار نفر سکنه که بیش از 500 شهید والامقام را 
نیز تقدیم انقلاب کرده اند فراهم شده و آن احداث فضای سبز در 
دل محله جوادیه است. هرچند دیر اما با یاری خداوند و تلاش 
بی وقفه مدیران شهری، ستادی و اجرایی، این تلاش ها بالاخره 
به بار نشست. آری این روزها نویدبخش روزهای نیکویی است 
در منطقه1۶ و این بار در دل محله جوادیه و برای مردم جوادیه. 
در این روزهای پرمشقت اقتصادی که گریبانگیر تمام جامعه، 
بالاخص خادمان مردم در شهرداری تهران شده، مدیریت شهری 
منطقه1۶ با تملک 5۸00متر که پیش تر به ملک قالیشــویی 
معروف بود، توانست به انتظار 50ساله شهروندان این محله پاسخ 
دهد و به نیم  قرن چشم انتظاری شهروندان این محله جامه عمل 

بپوشاند. تا باد چنین بادا.

مهدی هدایت
رئیس سازمان نوسازی شهرتهران 

مشــوق های جدیــد و جــذاب نوســازی 
در بافــت فرســوده ابــاغ شــده اســت. 
بدین ترتیــب، بــا تجمیــع و نوســازی 
تســهیات  فرســوده  ســاختمان های 
450میلیون تومانی با پرداخت 36ماهه 
قابل دریافت است. پیش بینی می کنیم 
که بــا این بســته های تشــویقی اتفاقات 
خوبــی در رونــد بازســازی بافت هــای 

فرسوده اتفاق بیفتد.

رضا شنگی
شهردار منطقه17

در راســتای اجــرای طــرح خدمــت و بــا 
توجــه بــه اهمیــت و ضــرورت توجــه بــه 
مناسب سازی  سطح خیابان ها، عملیات 
بهسازی و ... در نواحی سه گانه، در حال 
اجراســت. در همیــن راســتا و طی مدت 
اجرای این طرح، تاکنون بالغ بر 75هزار 
مترمربع از سطح معابر منطقه مرمت و 

روکش آسفالت شده است.

نقل قول خبر

عدد خبر

سیدمرتضیروحانی؛شهردار منطقه1۶یادداشت

چه خبر از مترو

رضا ناصــری، رئیــس ســامانه مدیریت 
شــهری و نظــارت همگانــی 137پــاس 
گفت: بــه فــردی که یک بــار یا بیشــتر با 
ســامانه های 137 و 1۸۸۸ تماس گرفته 
باشــد، مخاطــب خــاص می گوینــد. او 
عنوان کــرد: »ما افــرادی را داشــتیم که 
نزدیک به هزار بار در ســال با سامانه ها 
تمــاس گرفته انــد. یــک مــرد بــا حــدود 
50ســال ســن، هــزار و 4۲بــار در ســال 
تمــاس گرفتــه اســت. ایــن فــرد خیلــی 

دغدغه مند است.«

1000
تماس

بــا اتمــام مرمــت و بازســازی ســاختمان 
بوســتان مادر و کودک شــرق تهران، در 
فــاز دوم عملیــات عمرانــی، پیش بینــی 
می شود این بوستان تا پایان آذرماه1401 
افتتــاح شــود. فاطمــه تنهایی، شــهردار 
منطقــه۸ گفت: »بوســتان شــقایق که 
بــرای رفــاه مــادران و کــودکان در محلــه 
نارمک و محات همجوار در نظر گرفته 
شده، پیشــرفت 65درصدی در فاز دوم 

عملیات عمرانی داشته است.«

 ۶۵
درصد

باغچه های دارویی در مرکز تحقیقاتی فتح
سیدمحمدرحیممرتضوی؛شــهردارمنطقه9:گرچهگیاهانداروییدرکمکردنتنشهایآبی
تأثیرگذارهســتند،اولویتاولوهدفاصلیماازراهاندازیسایتوباغچههایگیاهاندارویی،
آشناییمردمباخواصآنهاست.درادوارگذشتهگونههایدرختیماننداکالیپتوس،زیتونوسنجد
کهمصارفدرمانیدارنددرباغچهداروییمرکزتحقیقاتیفتحکشتمیشدهوباراهاندازیسایت
گیاهانداروییدربوستانجورجانی)مادروکودک(امکانکشتوآشناییشهروندانباگونههای
رزماری،برگبوو...فراهمشدهاست.همچنیندرمرکزتحقیقاتیفتح،مزرعهخانوادگیوجوددارد
کهشهروندانمیتوانندپسازآشناییبافرایندکشتوبرداشتگیاهاندارویی،علاوهبرمنزلدر
اینمزرعههاگیاهانموردعلاقهشانراکشتکنند.باتوجهبهاستقبالشهروندان،کاشتگیاهان

دارویییکسالهمانندبابونهوآویشنهمدرفصلمناسبانجامخواهدشد.

مکث

مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای تهران از وسایل نقلیه فرسوده به عنوان یکی از 

هوا
عوامل اصلی آلودگی هوای تهران نام برد و با اعلام اینکه ناوگان فرسوده از سهم عمده ای 
در آلودگی هوای تهران برخوردار اســت، گفت: به عنوان مثال، یک خودروی ســواری 
فرسوده 2۶برابر یک خودروی نو، یک موتورسیکلت فرسوده 12برابر یک موتورسیکلت نو و یک کامیون 
فرسوده 50برابر یک کامیون نو آلایندگی دارند و بنابراین، یکی از مهم ترین اقدامات برای کاهش آلودگی 

هوای تهران، از رده خارج شدن وسایل نقلیه فرسوده و نوسازی آنهاست.
به گزارش همشهری، سیدمحمدمهدی میرزایی قمی با اشاره به اینکه برای اجرای فرایند از رده خارج شدن 
خودروهای فرسوده، به ارزشمندسازی گواهی های اسقاط این خودروها نیاز است تا از این طریق در بازار، 
جذابیت مناسبی برای مراجعه دارندگان وسایل نقلیه فرسوده به مراکز اسقاط فراهم شود، افزود: یکی 
از راه های ارزشمندسازی این گواهی ها، الزام تولیدکنندگان وســایل نقلیه به ارائه گواهی اسقاط برای 
شماره گذاری تولیدات شان اســت. او با بیان اینکه این مهم در ماده10 قانون ساماندهی صنعت خودرو 
تعیین  شده و تمامی تولیدکنندگان وســایل نقلیه می بایست به ازای شماره گذاری هر ۴ محصول، یک 
گواهی اسقاط ارائه کنند، گفت: بی تردید، این مهم کمک زیادی به روان سازی چرخه از رده خارج شدن 

وسایل نقلیه فرسوده خواهد کرد اما با لایحه پیشنهادی جدید دولت، این الزام عملا حذف خواهد شد.

فرآینداسقاطباتصویبیکلایحهمتوقفمیماند
مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای تهران با اشــاره به اینکه به موجب این لایحه، خودروسازان و 
موتورسیکلت سازان می توانند بنا به تشخیص وزارت صمت، درصورت عدم ارائه گواهی اسقاط، به میزان 
یک درصد از قیمت وسیله نقلیه به صندوق ملی محیط زیست واریز کرده و مجوز شماره گذاری دریافت 
کنند، افزود: »البته در لایحه پیشنهادی دولت این اتفاق درصورت بروز اختلال ناشی از نبود میزان کافی 
گواهی اسقاط قابل انجام خواهد بود که بعدا این پیشنهاد به صورت پرداخت 1.5درصد از قیمت وسیله 
نقلیه به صندوق وزارت صمت تغییر یافت. اما از آنجا که تشــخیص این اختلال بر عهده وزارت صمت 
گذاشته شده است، می توان پیش  بینی کرد که غالبا پرداخت وجه به  جای ارائه گواهی اسقاط در دستور 

کار قرار خواهد گرفت.«
 به اعتقاد میرزایی قمی، برای ارائه تسهیلات در جهت نوسازی ناوگان فرسوده از منابع دیگری نیز می توان 
بهره برد؛ چراکه آلودگی هوا از بعُد سلامت اجتماعی خسارات فراوانی را به دنبال دارد که رقم این خسارات 
را برای تهران بانک جهانی، 2میلیارد و ۶00میلیون دلار و وزارت بهداشت 2میلیارد و 300میلیون دلار 
برآورد کرده اند و همین خســارات اقتصادی آلودگی هوا، می تواند لزوم تأمین منابع لازم را برای اجرای 

طرح های کاهش آلودگی هوا تضمین کند. 

موتوروکامیونفرسودهچقدرخسارتدارند؟
براساس محاسبات صورت گرفته از سوی شرکت کنترل کیفیت هوا، حدود خسارت ناشی از آلایندگی 
یک  موتورسیکلت فرسوده و کامیون فرسوده دیزلی برای شــهر تهران و فواید نوسازی آنها برآورد شده 
است. نکته محاسبات انجام شده، اینجاست که با نوسازی وسایل نقلیه، علاوه بر جلوگیری از خسارت ها، 

صرفه های اقتصادی قابل توجهی نیز به دست می آید.

مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای شهر تهران در گفت وگو با همشهری اعلام کرد:

 وسایل نقلیه فرسوده
محرک اصلی آلودگی هوا

موتورسیکلت
  100میلیــون تومــان قیمت یــک  موتورســیکلت برقی 

نو است.
  21میلیون تومان خسارت آلودگی یک موتورسیکلت 

فرسوده در سال است.
  200میلیــون تومــان فایــده اقتصــادی جایگزینی یک 
 موتورســیکلت فرســوده بــا موتورســیکلت برقــی بــا حذف 

آلایندگی به مدت ۸سال محاسبه شده است.
  2برابــر صرفــه اقتصــادی از جایگزینی موتورســیکلت 

فرسوده با برقی به دست می آید.

کامیون دیزلی
  2.5میلیارد تومان قیمت یک  کامیون دیزلی نو است.
  467میلیون تومان میزان خســارت آلودگی کامیون 

دیزلی فرسوده در سال است.
  4میلیــارد و 700میلیــون تومــان فایــده اقتصــادی 
نوســازی یک  کامیون با یک  کامیون فیلتردار اســتاندارد با 
از بین رفتن اثرات آلایندگی برای حداقل 10ســال محاسبه 

شده است.
  1.88برابــر صرفــه اقتصــادی از جایگزینــی کامیــون 

دیزلی فرسوده با کامیون نو به دست می آید.

مترویتهرانرویریلتحول
بهبود کیفیت ناوگان حمل ونقل ریلی از اولویت های مدیریت 
شهری است. در راســتای تحقق این هدف اورهال واگن های 
مترو، تکمیل خطوط ۶ و 7 و پیگیــری ورود قطار ملی به مدار 
خدمت رســانی و... در دســتور کار قرار گرفته و روز گذشــته 
رسانه ای شدن 2 خبر از شرکت مترو نویدبخش قرارگرفتن این 

ناوگان روی ریل تحول شده است.

صدورمجوزتولیدانبوهقطارملی،زمستانامسال
جلسه اعضای اتحادیه شرکت های قطار شهری کشور با ریاست 
مسعود درســتی، مدیرعامل شــرکت متروی تهران و رئیس 
هیأت مدیره اتحادیــه و با حضور مدیران عامل شــرکت های 
قطار شهری کلانشهرهای مشهد، اصفهان، شیراز، کرمانشاه و 
اسلامشهر و حامد عباسی نامی، مدیرعامل شرکت بهره برداری 
متروی تهران و باهدف بررسی مســائل حوزه حمل ونقل ریلی 

برگزار شد. 
 پس از اتمام جلسه شــرکت کنندگان در این نشست همراه با 
جلال بهرامی، معاون حمل ونقل و ترافیک شــهردار تهران از 
بخش های مهم واگن ســازی تهران بازدید کردند و در جریان 
آخرین وضعیت قطار ملــی مترو قرار گرفتنــد. در این بازدید 
عنوان شــد که فرایند اخذ تأییدیه نهایی توسط شرکت مشاور 
اروپایی، آخرین مراحل را ســپری کردند و انتظار می رود اوایل 
زمستان امسال، قطار ملی مترو با سطح داخلی سازی ۸5درصد 
بتواند مجوز تولید انبوه را دریافت کند. مسئله ای که شرکت های 
قطار شهری کشــور به دنبال تحقق آن هستند تا مقوله تأمین 
زیرســاخت های حمل ونقل ریلی با تکیه  بر تولیدات داخلی، با 
هزینه کمتر و دسترسی آسان تر در دوران تحریم های بین المللی 

میسر شود.

کاهشفاصلهحرکتقطارهاباتوسعهپایانهمهرشهر
سرپرست شرکت بهره برداری متروی تهران هم  دیروز از خط5 
مترو و پایانه مهرشهر بازدید کرد و از نزدیک وضعیت سوله های 
تعمیر، نگهداری و انبارها را بررســی و برای رفع مشــکلات، 
راهکارهایی ارائه داد. حامد عباسی نامی  با بیان اینکه پایانه ها 
به عنوان قلب تپنده هر خط بــرای تأمین جریان ایمنی ناوگان 
در شبکه های ریلی شناخته می شوند، تأکید کرد: »فرایندهای 
مرتبط با کاهش ریسک در شــاخص های بهره برداری، میزان 
آماده به کار قطارها و انجام درست و صحیح و به موقع تعمیرات 
در این فضا انجام می شــود و ازاین رو حفاظت بیشتر و دقیق تر 
از پایانه های مترو باید مورد توجه قــرار گیرد.« او همچنین از 
انشعاب این خط به راه آهن حدفاصل اتمسفر تا کرج در منطقه 
کلاک استان  البرز هم بازدید کرد و خواستار تعیین تکلیف موارد 

حقوقی و حفاظتی این انشعاب شد. 
عباسی نامی تأکید کرد: »این خط انشعابی با هدف انتقال قطارها 
از ابتدای بهره بــرداری مترو راه اندازی شــد و اکنون می تواند 
به عنوان یک خط استراتژیک در زمان های بحران برای انتقال 
تجهیزات یا وســایل امدادی به مترو مورداستفاده قرار گیرد.« 
سرپرست شرکت بهره برداری مترو در پایان از انشعاب راه آهن 
کرج تا مهرشهر به طول 10کیلومتر، بازدید کرد و رهنمودهایی 

را در جهت بهره برداری و حفاظت از این خط ارائه داد.


